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بورس تحصیلی از نگاه امام و رهبری

ورود  ب�رای  جن�اب    
ب�ه موضوع لطفا آم�اری از تعداد 

دانشجویان بورسیه بدهید .
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
باید عرض کنم که رقمی حدود 400 
نفر در خارج از کش��ور داریم . که 28 
تا 30 نفرشان کارشناسی ارشد هستند 
و بقیه در مقطع دکتری هستند. این 
افراد درکشورهای مختلف مشغول به 
تحصیلند. در کشوراسترالیا بیشترین 
دانشجو را داریم در کشورهای اروپایی 
مثل آلمان و هلند وغیر اروپایی مثل 
روسیه ،چین،آمریکا و کانادا هم اخیرا 
تعدادی دانشجو اعزام شده اند.دربورس 
داخل هم الان 3400 دانشجو داریم. 
 بورس خ�ارج در چه 

رشته هایی هستند؟
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
اصولا فنی مهندس��ی اول است و فکر 
می کنم علوم انسانی در رتبه دوم قر ار 
دارد که کشاورزی است علوم پایه است 

و سپس هنر است . 
ارز و امکانات�ی ک�ه به 
آن ه�ا داده می ش�ود ش�امل چه 

چیزهایی می شود؟  
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : قبل 
از س��ال 91 طب��ق حکمی که برای همه 
صادر می شد یک مقرری برای دانشجویان 
بورسیه در نظر گرفته می شد و هرشش 
ماه یک بار به دانش��جو داده می شد ولی 
مسائل و مشکلات ارزی این مقرری تحت 

تاثیر قرار گرفت 
در ح�ال حاضر هزینه 
تحصیل یک دانش�جوی بورسیه 
درخارج از کشور بصورت میانگین 

چقدر است ؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
فکر می کنم کل هزینه یک دانشجوی 
بورسیه 400 میلیون تومان تمام شود. 
ب�رای  اس�تدلالتان   
بورسیه چیس�ت و چه اهدافی را 

از این کار دنبال می کنیم . ؟
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : به 
هر حال باید تبادلات علمی با کشورها 
داشته باشیم.اگر در اوج علم و قدرت 
هم باش��یم نم��ی توانیم تب��ادل علم 

 جناب آقای دکتر روس�تا آزاد، ریاست محترم دانشگاه 
صنعتی ش�ریف، موسسه اس�کوپوس رتبه علمی ایران را در بین 
کشورهای جهان... اعلام کرده است آیا به نظر شما این رتبه بندی 

واقعی است یعنی ما واقعا در چنین مقام بالایی قرار داریم؟
روس��تا آزاد: رتبه بندی علمی را بای��د دقت کنیم ببینیم منظور چه 
هس��ت. چون علم ش��اخه های مختلف دارد. یک موقع پژوهش هس��ت و 
مقاله، یک موقع فناوری هست و تولید محصول، یک موقع تولید تجاری 
هس��ت، یک موقع کیفیت در تدریس هس��ت. مثلا مجله تایمز در همین 
 Forget about horward sharif is( یکی، دو سال اخیر نوشته بود
the best( یعنی هاروارد را فراموش کنید شریف بهترین است. این حرف، 
حرف گزافه ای نیست که تایمز می زند، می گوید که از نظر آموزش، دوره 
لیسانس، شریف بهترین دانشگاه دنیا است، به خصوص در حوزه برق. این 

حرف گزافه ای نیست.
 از این علم مان در صنعت هم می توانیم استفاده کنیم؟

در این زمینه هم قدم های خوبی در سال های گذشته برداشته شده 
است ولی هنوز مسیر قابل توجهی را باید برویم تا زمانی که بتوانیم علم مان 

را به عمل بیاوریم.
 با توجه به این س�طح علمی در کشور، دانشگاه های ما 
می توانند دانشجویان کش�ورهای دیگر را پذیرش کنند و آنها به 

عنوان بورسیه به کشور ما بیایند؟
بله، کاملا می توانیم این کار را بکنیم. منتهی تنها نکته ای که وجود 
دارد زبان آموزشی است. ما زبان فارسی استفاده می کنیم اگر بتوانیم از زبان 
انگلیسی هم استفاده کنیم شما مطمئن باشید ما ظرفیت این را داریم که 
از کل دنیا بتوانیم دانشجو بگیریم و بهترین کیفیت تدریس هم ارائه کنیم.

200سال پیش که نخستین دانشجویان ایرانی برای کسب علم 
به فرنگ رفتند، کس�ی فکر نمی کرد که این پرونده به وسعت دو 
قرن باز بماند و پس از این همه پیش�رفت شگرف ایران و ایرانی، 
هنوز هم کس�انی باش�ند که همان نگاه 200سال قبل را داشته و 
معتقد باشند که برای پیشرفت راهی به جز غرب نیست حتی در 
علوم انسانی! موضوع چالش انگیز بورس، دغدغه سالیان طولانی 
همه کسانی است که دل در گرو ایران و فرهنگ غنی آن دارند، 
همه کس�انی که خودباوری و باور به توانایی ایرانی را در گفتار و 
عمل خود نشان داده اند. سالهای سال است که دلسوزان هشدار 
داده اند که اعزام دانش�جو، مجرای ورود فرهنگ و سبک زندگی 
غربی اس�ت. دو قرن اس�ت که ش�اهد اجرای گام به گام اهداف و 
منویات غرب در کش�ورهای جهان با روش پذیرفتن دانش�جوی 
بورس�یه هس�تیم اما در مقاب�ل گروهی هم هم�ه این ها را توهم 
می دانند و معتقدند ارزش خدمات فارغ التحصیلان ایرانی داخلی 
قابل مقایس�ه با دانشجویان فرنگ رفته نیست و هرچه هست از 
یمن وجود مس�افران فرنگ اس�ت! موضوع وقتی جالب می شود 
که می بینیم خود آمریکایی ها هم در اسناد مهم و راهبردی شان 
اعلام می کنند که »بورس کردن دانشجویان کشورها، دریچه ورود 
فرهنگ آمریکایی به آن کشورهاس�ت« در نقطه مقابل و س�الها 
پیش از اعلام مطلب مذکور توس�ط مؤسسه کارنگی، امام راحل 
عظیم الش�ان و مقام معظم رهبری نسبت به ضرورت بازنگری در 
این چرخه معیوب هشدار و تذکر دادند و خواستار تجدیدنظر در 
این امر شدند. شکستن روح وابستگی و دمیدن روح خوداتکایی 
در جوانان، نقطه مش�ترک رهنمودهای ام�ام راحل و امام حاضر 
بود. اما کمتر مورد عنایت قرار گرفت. در سالهای اخیر که جهان 
با چشمان شگفت زده شاهد پیشرفت های اعجاب انگیز ایران در 
عرصه های علمی بود، انتظار به حق این بود که این روند ناس�الم 
متوقف شود. حتی انتظار این بود که ما پذیرنده دانشجوی بورسیه 
باشیم. پس از هشدار صریح رهبر انقلاب درباره نفوذ علوم انسانی 
و س�بک زندگی غربی انتظار این بود که لااقل اعزام دانشجو در 
رش�ته های علوم انسانی متوقف شود اما نشد! این قصه پر غصه 
سبب شد تا علت را از اهل فن و مسئولان مربوطه جویا شویم و 
بفهمیم که با این همه پیشرفت علمی شگفت انگیز باز هم ضروری 
است که افراد را در رشته هایی مثل جغرافی، آمار، حقوق، مهندسی 
عمران و... بورس کنیم؟! آیا همه این پیشرفتها دروغ است و اخذ 
رتب�ه اول علمی منطقه و س�یزدهم جهانی و اعلام آن از س�وی 
مؤسس�ات معتبر علمی اسکوپوس و آی اس آی خلاف است؟ این 
موضوع با آقای دکتر مسلمی نائینی، مدیرکل بورس دانشجویان 
خارج وزارت علوم وعضو هیئت علمی دانش�گاه تربیت مدرس و 
نیز آقای دکتر روستا آزاد ریاست محترم دانشگاه صنعتی شریف 
و آقای دکتر قاسمی ریاست محترم دانشگاه خواجه نصیر مطرح 
شد. نظرات بسیار قابل تأمل و بعضاً تأسف برانگیزی از یک سو و 
آراء متعالی و امیدوار کننده ای از دیگر سو در یک موضوع واحد 
حاصل ش�د. کیهان  در راستای  تضارب آراء، عین سخنان افراد 
را ب�رای اطلاع عموم و قضاوت آنها به ویژه نخبگان و دلس�وزان 

تقدیم می کند.

نداشته باشیم . یکی از روش های تبادل 
علم همین اعزام نخبگان دوکشوراست. 
حتی الان کشورهای پیشرفته هم با هم 
تبادل عل��م دارند.وقتی که ما در ژاپن 
می بینیم که از ایران 20 دانشجو دارد 
و از آمریکا 50 دانشجو یا مثلا ما الان 
م��ی بینیم که در چی��ن چندین برابر 
دانش��جویان ما در این کشور تحصیل 

می کنند.
 اما برداشت مخالف این 
نظرهم اس�ت و رفتن دانشجویان 
ب�ه ای�ن کش�ور یک آس�یب هم 
تلق�ی میش�ود تا س�ودی برای 
جمهوری اسلامی داشته باشد.

مثلا مقالات�ی در بنیاد کارنگی 
منتشر شده اس�ت که در آنجا 
ب�ه صراحت می گوی�د: یکی از 
اه�داف مااز پذیرش دانش�جو در 
که  است  کش�ورمان)آمریکا(این 
میخواهیم فرهن�گ آمریکایی را 
اش�اعه بدهیم.  . با توجه به اینکه 
دانش�جوی علوم انس�انی را هم 
دارید بورس�یه می کنید. عملا در 

همان  مسیر حرکت می کنیم .
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : اگر 
بدون هدف بفرس��تیم حق با شماست 
ولی ما اگر برنامه ریزی کنیم و هدفمند 
دانشجو اعزام کنیم همان طور که گفتم 
می توانند حتی از سفیر کشورمان هم 

تاثیر گذار تر باشند.
 ببینی�د منظ�ور  چی�ز 
دیگ�ری است!اس�تدلالی ک�ه قبلا 
برای بورس�یه کردن وجود داش�ت 
این بود که چون در بعضی رشته ها 
ما عقب هستیم بورسیه می کنیم تا 
جبران بشود.این حرف کاملا منطقی 
ودرراستای ضرورت دستیابی به علم 
قابل تحلیل وپذیرش است. شاید به 
همین دلیل بود که در س�ال 72 در 
حوزه علوم انسانی بورس قطع شد. 
اس�تدلال مسئولان وقت  این بود که 
وقتی ما خودمان در این حوزه  منابع 
اصیل علوم انسانی را داریم احتیاجی 
به این نیس�ت که ب�ورس بکنیم.چه 
چی�زی از آن طرف م�ی خواهد این 
طرف آورده شود؟ در فنی مهندسی 

هم استدلال این بود که ما عقب تر 
هس�تیم لذا بهتر اس�ت ک�ه برویم 
آشنا بشویم و علم آن ها را بگیریم 
و بیاوریم .الان  این اس�تدلال هم با 
توجه به رتبه علمی ایران در جهان 
خدشه دار شده است . ما با ریاست 
یکی از دانشگاه ها صحبت می کردیم 
گفتند که ما الان تقریبا همه چیز را 
خودم�ان می توانیم بس�ازیم. یک 
زمان�ی این طور بود ام�ا الان وضع 

علمی ما فرق کرده است.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 

چه چیزی را می توانیم بسازیم؟ 
کیهان: بسیاری از نداشته ها 
ونیازهای خودم�ان را می توانیم 

بسازیم .
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
چه چیزی را می توانیم بسازیم ؟!.لوله 
ساده ترین چیزی )است (که)نیازبه(
تخصصی ندارد ما لوله را)هم( از خارج 

از کشور وارد می کنیم . 
 می توانیم بسازیم ولی 
استفاده نمی ش�ود از تکنولوژی 

داخلی .
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : نه 
خیر!نمی توانیم بسازیم. بعضی از  نوع ها 
و جنس هایی که ما می خواهیم تکنولوژی 
خاصی دارد که باید برویم و یاد بگیریم . 
مواد خاصی از فولاد اس��ت که باید برویم 

و یاد بگیریم.
این را به شما بگویم که اگر از نظر 
علم به یک جایی رسیدیم تازه نقطه ای 
از علم است .شما حتما به دنیا نیاز دارید.  
ما نباید این قدر خودمان را مغرور بکنیم 

که ، می توانیم . 
 به فرض که با تس�اهل 
بپذیریم که در بعضی  حوزه های 
خاص فنی مهندسی یک مقداری 
مش�کل داریم و هن�وز به بورس 
احتیاج اس�ت .اما این موضوع در 
حوزه علوم انس�انی به هیچ وجه 
قابل توجیه به نظر نمی رس�د. در 
موضوع رشته های فنی هم ذکر این 
نکته ضروری ست که به فرض پذیرش 
نیاز دانشجویان ما به رشته های خاص 
واصطلاح�ا “های تک” ب�از معتقدم 
همین مشکل هم با بورسیه حل نمی 
شود!چرا که آنها به هیچ وجه 
حاضر نیستند دراین موضوع 
با ما همکاری بکنند. عده ای 
از بچه های دانش�گاه شریف 
می خواستند پذیرش بگیرند برای 
کشور آمریکا،سیا موضوع پایان نامه 
و موضوع تحقیقات آنهارا بررس�ی 
می کرد اگر می خواس�تند در های 
تک  کار کنن�د به هیچ وجه به آن 
ه�ا اجازه ورود نمی داد.یعنی اگر ما 
بپذیریم تکنولوژی های سطح بالایی 
است که آنجا هست و ما نداریم،باز 
با بورس در این تکنولوژی ها ما به 
جایی نمی رس�یم . چون آن ها به 

ما نمی دهند.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
می دهند مطمئن باشید که می دهند!
  بسیار خوب!حالا شما 

بروید سر علوم انسانی .
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
می رویم سر علوم انسانی . در خصوص 
علوم انس��انی آنچه محقق می شود و 
آنچه م��ا الان داریم می بینیم. بروید 
در جامع��ه غربی،همان جامعه آمریکا 
ببینید که آیا آنجا رفتارهای انس��انی 
پیاده می ش��ود ی��ا اینجا؟ نمی گویم 
اینجانیس��ت ولی بای��د بروید ببینید. 
بنده به عنوان نمونه در ژاپن پیشرفته 
تحصیل ک��ردم،روز اول دیدم مس��ائل 
انسانی از آدم می پرسند.استادی داشتیم 
که می پرس��ید ش��ما زن و بچه داری و 
رفتارش��ما با آن ها چه طوری اس��ت 
. اینج��ا این چیزها نیس��ت فرهنگ 
دانشگاهشان را ندارید. علوم انسانی به 
این نیست که ما خودمان علوم انسانی 
داشته باشیم علوم انسانی به تحققش 
است. یعنی واقعا علوم انسانی مشکل 
گشای دنیاست مشکل گشای کشورما 

علوم انسانی است.
آخ�ه ما ک�ه مبانی آن 

طرف را قبول نداریم.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : نه 
هیچ کس نمی گوی��د که مبانی اش را 
بپذیر ش��ما برو ویژ گی های خوبش را 
بپذیر بقیه اش را پرت کن طرف خودش . 
خب ما ویژ گی هایش را 
هم در داخل،  ترجمه شده اش را 
داریم . چه ضرورتی دارد که دوباره 

دانشجو بفرستیم ؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
بن��ده تحققش را می گویم باید بروی 
ببینی چطور ویژ گی هایشان را محقق 
می کنند.ارتباطات انسانی را ببینی و 
بگویی ای ای پس می شود . می شود 
که استاد دانشگاه بیاید آشغالهای وسط 

دانشگاهش را جمع بکند.
اینک�ه  ب�رای  یعن�ی   
متوجه این مس�ئله بش�ویم باید 

حتما دانشجو بورس بکنیم؟!
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : بله 
بای��د برود ببیند وبگوید که این تحقق 

علوم انسانی است.
 ولی ما می بینیم بسیاری  
از هم�ان هایی که م�ی روند، وقتی 
برم�ی گردند فرهنگ غرب را پیاده 

می کنند.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
نخیر چه کسی این را گفته . غیر ممکنه.
 ولی این چیزی است که 
خود آمریکایی ها می گویند! آنها 
صراحتا می گویند که ما بورس�یه 
می گیریم  تا فرهنگ خودمان را 
اش�اعه دهیم آن وقت شما حرف 
وهدف اعلام شده خود آنها را رد 

می کنید!؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : بله 
همه کشورها همین طور است . ما هم 
که بورس می کنیم از خارج منظورمان 

همین است. 
 بس�یار خوب شما که 
اصل ح�رف را قب�ول کردید! اگر 
این را قبول دارید ودر ش�رایطی 
که  م�ا  می دانیم آن ها چه نیتی 
دارن�د بازهم بچه های خودمان را 

چه احتیاجی است که بنشینند پای 
کلاسش�ان .همه آن ها را می توانند 
اینجا د اشته باشند. مثلا آقای رورتی 
که ایران آمده بودند فکر می کنم با 
یک نشریه مصاحبه کردو گفت 
من وقت�ی آمدم ته�ران دیدم 
همه کتاب ها ی من ترجمه شده 
است. این ها همه کتاب های من را 
خوانده اند! یکی کتابهای خودش یکی 
هم کتاب ه�ای هابرماس را. این به این 
معناس�ت که بدون آنکه بروند 
آنجا می توانند با نظریات غربی 

آشنا بشوند. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس 
: آن وقت نمی توانند خودش��ان را 
نشان بدهند و قتی نتوانند خودشان 
را نش��ان بدهند مجبورند اینجا به 
ترجمه بپردازن��د. وقتی بروی آنجا 
و بیایی می بینی خیلی هم خبری 
نیست. تا کی این ترجمه را داری . 
تا زمانی شما همیشه به این تعاملات 
نیاز داری من به شما بگویم اگر اوج 
علمی هم باشی باید بروی آمریکا تا 

آمریکا را بشناسی !
 آخه کار بورس آمریکا 
شناس�ی نیس�ت وقت�ی داری�د 
دانشجوی حقوق بورس می کنید 
حقوقدان که نمی خواهد آمریکا 
ش�ناس باش�د. اوبای�د مطالعات 
حقوقی بکند.شاید به همین دلیل 
بود که در س�ال 72 بورس علوم 

انسانی قطع شد.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
اتفاقا همین را می خواستم بپرسم کجا 
قطع شده همان کسانی که 72 قبول 

خیلی جالبه دانشجویانی که می روند 
) آن طرف وآن رفتارها را می بینند ( 
وقتی می آیند می گویند پس می شود 
با دانشجو هم این طور برخورد کرد 

 خ�ب ای�ن را ک�ه م�ا 
خودمان هم داریم روابط اس�تاد 
ودانش�جوی ما که بسیار انسانی 

است. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
ن��ه هیچی نداریم ما فقط در حد یک 

س��لام علیک مخلصم بین دانشجو و 
استاد وجود دارد.

جن�اب دکتر ای�ن واقعا 
کم لطفی شما نسبت به خیل عظیم 
همکاران خودتان دردانش�گاه های 
سراسر کشور ومیلیونها دانشجوست. 
اگر احتمالا افرادی فاقد مبانی منطقی 
برخورد باشند  به خاطر این نیست که 
نرفته اند به خارج به خاطر این است 
که به دس�تورات اس�لامی و آداب و 

سنن خودمان عمل نکرده اند...
 دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 

صد در صد ...
پ�س چ�را بای�د بروند 

خارج ؟!.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
چون ندیده اند حالا وقتی دانشجو می 
رود و می بیند حالا میشه این جوری 

هم برخورد کرد. 
 یعن�ی هم�ه ب�زرگان 
واساتید ارزشمندو خوش برخورد 
م�ا رفته ان�د امری�کا واز آنها یاد 
گرفته اند!؟ ما خودمان هیچ الگوی 

عملی نداریم!؟
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
آخه شما فکر می کنید که مملکت در 
اوج است و نیازی به هیچ کس ندارد. 
 نه من می گویم احتیاج 

داریم .
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
م��ا تکنولوژی های  پایین  هم نداریم 

بابا!چه برسه به  تکنولوژی هایتک 
ب�ر عکس  م�ا در اکثر 
تکنول�وژی ها خودم�ان خود کفا 
هستیم و می توانیم خودمان انجام 

ازیکی از اس�اتید دانشگاه علم و 
صنعت که در حال تدریس اس�ت  
ایشان اصلا فکر می کنم که متولد 
آمریکا باش�د همانجا هم درسش 
را خوانده  دکتری را هم همان جا 
گرفته.یعنی شهروند وتبعه آمریکا 
بوده است. بعد آمد ایران به ایشان 
گفتی�م که چ�را آمدی ب�ه ایران 
گفتند که اکثری�ت تحقیقات در 
آمریکا برای انستیتو دارپاست. 
دارپا هم وابس�ته ب�ه پنتاگون 
است ما علیه ایران داشتیم کار 
م�ی کردیم. ش�ما الان فرمودید 
بورس به آمریکاهم داریم این که  
خوب نیس�ت که بورس به آمریکا 
داریم ما به آمریکا می فرستیم که 

علیه خودمان کار کنند؟!. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
حالا بگذاریداین دانشجویان برگردند 
ببینی��م این تکنولوژی ک��ه دارند به 
دردم��ی خورد یا ن��ه  این ها را بایداز 

خودشان بپرسید 
 ببینی�د آق�ای دکت�ر 
مگر جز این س�ت که  ما یا داریم 
درعلوم انس�انی می فرس�تیم یا 
در فنی مهندس�ی ؟ علوم انسانی 
که م�ا مناب�ع غنی ت�رش را این 
جا داریم ضم�ن این که در داخل 
کشور دسترسی به منابع آن طرف 

هم داریم.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 

پس چرا مشکل گشا نیست؟ 
کیهان: ای�ن یک بحث دیگر 

است ربطی به بورس ندارد.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس 

: نه خیر!
کیهان: شما تنها استدلالی که 
برای این کار که گفتید این بود که 
با فرهنگ ما آنها آشنا می شویم 
بچه های ما آنها را می بینند دید 

و بازدید این گونه می شود.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : نه 
خیر ما خیلی یادمی گیریم که یعنی 
چه علوم انس��انی . اگر علوم انس��انی 
محقق شود در این کشور هر روز یک 
بحثی می کنیم اصلا بس��تر پیشرفت 

در دنیا علوم انسانی است. 
 واین بس�تر لزوما باید 
از آمریکا و خارج از کشور و غرب 

بیاید؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
زود نروید جلو! بستر پیشرفت در علوم 
انسانی است. حالا چرا علوم انسانی ما 
این قدر ضعیف است؟ چرا ؟ چون فکر 
می کنیم علوم انس��انی هیچ کاری 
نمی تواند بکن��د ولی بروید در دنیا 
ببینید تنها کس��ی که دارد کار می 

کندعلوم انسانی است.
 علوم انسانی ما ضعیف 
است به خاطر این که منابع غربی 
واردش شده است و به منابع اصیل 
خودمان دسترسی نداریم و تولید 
نکرده ایم از آنها . علوم انسانی ما 
ضعیف اس�ت چون دویست سال 
قب�ل وقتی بورس ش�روع ش�ده 
اس�ت فک�ر کردیم ک�ه باید همه 
چیز از خارج از کش�ور وارد شود. 
سال 76 معاون وقت وزیر مصاحبه 
کردند گفتند که ما پرونده ی 200 
ساله ی بورس را می بندیم بسته 
نش�د الان س�ال 92 هستیم.این 
جزو مطالباتی بوده است که حتی 
رهبری داشتند که” فکر کنید که 
ای�ن بورس چه کار می تواند برای 
ما بکند چرا داریم این گونه بورس 
می کنیم “ ایشان سال 75 این را 
اعلام فرمودند و بلافاصله هم سال 
75 موقتا تعطیل شد اما بعد از یک 

مدت دوباره شروع شد.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : حالا 

چیزی که می گویید اصلا نبوده است!
شما فرمودید که ما الان 
400 میلیون توم�ان داریم هزینه 
می کنی�م برای بورس ک�ه اعزام 
کنیم به خارج از کشور. ما آماری 
که داری�م که برای دانش�جویان 
ب�ورس داخل کش�ور  40 میلیون 
توم�ان هزین�ه می ش�ود. یعنی 
م�ا ده براب�ر داریم بیش�تر برای 
دانش�جویان خارج از کش�ورمان 
هزین�ه می کنی�م این هزینه ی 
بیش�تر نمی تواند صرف این 
ش�ود که آزمایش�گاه های ما 
تجهیز شود؟ نمی تواند صرف 
این ش�ود که دانش�گاه های 
ما تجهیز ش�وند پژوهش�گاه 
ه�ای ما تجهیز ش�وند ما این 
هزینه  گزاف را برای چه داریم

 می دهیم الان؟ 
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
این 40 میلیون فقط ش��هریه ای است 
که م��ی دهند دوم اینکه می دانید که 
تعدادی که ما می فرس��تیم 100 نفر 
اس��ت و همان ط��ور که گفت��م برای 
یک رش��ته های خ��اص یک برنامه ی 
خاص که در وزارتخانه است داریم می 
دهیم صد تا هیچ چیز نیست در مقابل 
سالانه 1400 بورس داخل داریم 100 
بورس خارج داریم . کمتر از 10 درصد 
اس��ت یا 8 درصد است. یعنی ما داخل 
را ه��م داریم حمایت می کنیم و واقعا 

از روزی که من آمدم س��عی کردیم در 
داخل یک تحول��ی در آن ایجاد کنیم 
و پارس��ال ما تبدیل به داخلمان خوب 
بوده است نسبت به خارج شاید اصلا تا 
الان ما همین امس��ال کمتر از 40 نفر 
اعزام کردیم ولی داخل کشورمان خیلی 

بیش از آن است.
 ای�ن حالا ی�ک حرکت 
مثبت گرچه براساس اطلاع ما هم 
رشته ها خاص ومهم نیستند وهم 
تعداد بیش�تر اس�ت بگذریم. یک 
بحث دیگر را من می خواستم مطرح 
کنم در مورد دانشجویان ارز بگیر.در 
این بخش هم با تخصیص ارز مبادله 
ای یک س�ری هزینه ی اضافی را ما 
الان داریم تقبل می کنیم در حالیکه 
طبق قانون این ها باید یک تعهد و 
تضمینی بدهند که دارند می روند 
خارج از کش�ور ب�ا ارز مبادله 
ای ، برگردند ام�ا ظاهرا هیچ 
تعه�د و تضمین�ی نمی دهند 
فقط ارز می گیرن�د و می روند 
خارج از کش�ور بعدش هم هیچی! 
یک نکته دیگر این که در براساس 
قان�ون ارزبگیران نباید لیسانس�ه 
باش�ند ولی ظاهرا به لیسانس هم 
داریم ارز مبادله ای می دهیم ! چرا؟
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
ای��ن ها الان 50 هزار نفرهس��تند  40 
درصدشان دانشجوی دکتری هستند. 
حدود 43 درصدش��ان دانشجوی فوق 
لیس��انس هستند و 17 درصدشان هم 
لیسانس هستند.ارز را هم ما نمی دهیم 
همه اش را بانک مرکزی می دهد. بانک 
مرکزی بخشنامه اش را نوشته است ما 
بر اساس بخشنامه ی بانک مرکزی عمل 
می کنیم بانک مرکزی از ما می خواهد 

که ارز بگیران را معرفی کنیم. 
 یعنی موضوع ارزبگیران 
و این وضعیتش�ان ارتباطی به شما 

ندارد. 
دکتر مس��لمی مدی��ر کل بورس : 
بخش��نامه بانک مرکزی اس��ت . بانک 
مرک��زی تا قبل از آب��ان ماه که همین 

طوری می داد به آنها .
حتی این قضی�ه که به 
لیس�انس نباید داده ش�ود هم در 

حوزه ی کاری شما نیست. 
دکتر مس��لمی مدی��ر کل بورس 
: بخش��نامه ی بان��ک مرک��زی بود تا 
حدود مهر ماه که مهر ماه به ما گفتند 
که بخش��نامه دوب��اره زدند که به فوق 
لیس��انس ودکترا از این به بعد بدهید. 
از مهر ماه امس��ال فقط فوق لیسانس 

ودکترا را دارند معرفی می کنند.
ی  قضی�ه  ای�ن  یعن�ی   
ارزبگیران در حوزه ی کاری شما نیست ؟

دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
بخشنامه اش را بانک مرکزی می دهد 
وظیفه ی وزارت چیس��ت وزارت 
علوم این اس��ت که تأیید کن که 
ایشان دانشجو است ما هم وقتی 
فردی دانشجواست تأیید می کنیم 

که ایشان دانشجواست. 
 ولی قانون صراحتا ش�ما 
را مس�ئول اخذ وثیقه از دانش�جویان 
متقاضی ارز کرده است شما فقط آنهارا 
معرفی می کنید پس اجرای این تکلیف 
قانونی چه می شود؟ شما دارید پول را 
بدون هیچ تضمینی به افراد می دهید 
البته استدلال هم می کنید که ما پولی 
نداریم که بدهیم بانک مرکزی می دهد ! 
درحالیکه بانک مرکزی به اعتبار معرفی 
شما می دهد وشما هم براساس تکلیف 
صریح قانون اعزام دانشجو قرار بوده 
که قب�ل از معرفی تضمین بگیرید که 
نمی گیرید! شما نمی توانید مثلا کاری 

بکنید برای متوقف شدن این روند.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
ما حتی نامه نوشتیم برایشان که همه 
ه��زار دلار نمی خواهند چرا بعضی در 
آذربایج��ان 1000 دلار به او بدهیم در 
مال��زی ه��م 1000 دلار بدهیم ما که 
بورس��یم 600 دلار می دهیم یا 600 
ی��ورو می دهی��م آن را هم عمل نکرد! 
یعنی تا همین الانش  همچنان همان 
1000 دلار را به هر کس که آنجا هست 
می دهند یعنی هیچ! همین یک مورد را 
ما پیشنهاد کردیم که حتی ما حاضریم 
کشورهای مختلف را به شما بگوییم که 
چقدر به آنها بدهی��د. حداکثر 1000 
دلار بدهی��د مثلا در آذربایجان با 600 
دلار هم ش��اید کافی اس��ت 400 دلار 

هم کافی است.
 یعنی ش�ما ب�ه بانک 
م�ی گویی�د ک�ه پ�ول کمتری 
بده�د اما آنه�ا در این ش�رایط 
ارزی اصراردارند که پول بیشتر 
بدهند!؟ضمن اینکه الان ما خبر 
داری�م که ب�ه لیسانس�ه ها هم 

همچنان دارند می دهند.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
ن��ه الان از 7/18 /91 ب��ه این طرف به 

لیسانسه ها دیگر نمی دهند.
ی  قضی�ه  ای�ن  در 
ارزبگیران کس�انی هس�تند که 
از دانش�گاه داخل ب�ه هردلیلی 
اخراج ش�ده اند هم�ان ها حالا 
رفته اند از خارج از کشور پذیرش 
گرفت�ه ان�د و ح�الا دارن�د ارز 
گیرند!یعن�ی  م�ی  مبادلات�ی 
ی�ک خ�أ قانون�ی ه�م ح�س
 می ش�ود.تحصیلش به خودش 
مربوط است اما بهره مندی ناروا 

از بیت المال با شماست.
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 

در همان مقطع؟
 در همان مقطع.

دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
اگر در همان مقطع است فکر نکنم نظام 
وظیفه دوباره به اواجازه معافیت دهد. 

 ش�اید ب�ه خاط�ر چیز 
دیگ�ری معافی�ت از نظ�ام وظیفه 
داشته است.ضمن اینکه دخترهاهم 

هستند.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : اگر 

داشته باشد که ... نمی دانم!
از وقتی که برای این مصاحبه 

گذاشتید سپاسگزارم.

 جناب آقای دکتر قاس�می ریاس�ت محترم دانشگاه 
خواج�ه نصیر، ضمن س�پاس از قبول مصاحبه، س�ال گذش�ته 
موسسه اعتبارسنجی اسکوپوس رتبه علمی ایران را در سطح 
دنیا 13 اعلام کرد. با توجه به اینکه شما ریاست دانشگاه خواجه 
نصیر را برعهده دارید و در متن فضای علمی کش�ور هس�تید 

می خواستم ببینم نظرتان درباره این رتبه بندی چیست؟ 
قاسمی: اسکوپوس به عنوان یک موسسه خصوصی یک رتبه بندی 
را اعلام می کند. اصل این رتبه بندی که زیر سؤال نیست. یک موسسه ای 
که در جهان دارای اعتبار هست طبق شاخص هایی که خودش تعیین 
کرده گفته است ایران به لحاظ علمی در منطقه رتبه اول را دارد خیلی 
بد است ما در ایران این را قبول نداشته باشیم. ما همیشه باید به سمتی 
برویم که به پیشرفت های خودمان قانع نباشیم و همیشه باید خلأها و 

نقاط ضعف خود را برطرف کنیم.
 با توجه به سند چشم انداز آیا به نظر شما ما می توانیم 
در س�ال 1404 به آن نقطه ای که تعیین کرده ایم به لحاظ علمی 

برسیم؟
قاس�می: مطابق س��ند چش��م انداز قرار بود ما در سال 1404 در 
منطقه اول باشیم که الآن حاصل شده است. نگهداری این رتبه سخت. 
ما به این نقطه رسیدیم اما اینکه در این رتبه بمانیم و آن را نگه داریم 

این سخت است و باید تلاش کنیم.

 با توجه به این ظرفیت بالای تولید علم در دانشگاه های 
ما، آیا می توانیم دانشجویان خارجی را در دانشگاه های خودمان 
پذیرش کنیم؟ برای مثال دانش�گاه خواجه نصیر این ظرفیت را 

دارد از دیگر کشورها دانشجو پذیرش کند و تربیت نماید؟ 
قاسمی: یقین داشته باشید که کیفیت آموزش عالی ما در منطقه 
بی نظیر است. ما در بخش کارشناسی با دانشگاه های بسیار معتبر دنیا 
رقابت می کنیم. به اینکه دانش��گاه های ما از نظر علمی در منطقه تک 
هس��تند نباید شک کرد به ویژه در کارشناس��ی. ما در ارشد و دکتری 
انصافا در این 8 س��ال توانس��تیم در بحث تحصیلات تکمیلی تغییرات 
خوبی را داش��ته باش��یم تحصیلات تکمیلی بیش��تر تمرکزش بر روی 
پژوهش و آموزش اس��ت. در بعد پژوهش تغییرات اساسی اتفاق افتاده 
اس��ت. وقتی بعضا اس��اتید و یا رؤسای دانش��گاه به کشورهای دیگر در 
منطقه سفر می کنند آنها می گویند ما صنعتی نداریم در صورتی که ما 
ارتباط با صنعت را از س��ال های گذش��ته دنبال کرده ایم. انصافا در این 
چند س��ال روابط پژوهش��ی میان صنعت و دانشگاه به اوج خود رسیده 
اس��ت. 40 طرح ملی بوده است این دانشگاه ها را درگیر می کند در هر 

طرح 4 دانشگاه بوده است.
دانشگاه خواجه نصیر یکی از 3 یا 4 دانشگاه برتر صنعتی کشور است 
ما در برخی از رش��ته ها در منطقه رتبه اول را داریم مثلا نقشه برداری، 
حتی در جهان می توانیم رتبه بالایی داش��ته باش��یم. ما اعلام آمادگی 
کرده ایم که می توانیم از کش��ورهای دیگر پذیرش داشته باشیم مثلا از 
کشورهای منطقه. ما حس می کنیم دانشگاه خواجه نصیر قطعا می تواند 

از کشورهای دیگر پذیرش داشته و موثر باشد.
 با توجه به این ظرفیت بالای آموزشی در داخل کشور 
که شما فرمودید به نظر می رسد ما به برخی از این بورسیه هایی 
که الان داریم به خارج از کشور  نیازی نداریم و این ها غیرضروری 

به نظر می رسد؟
قاس�می: صددرصد! در جلس��ه ای که اخیرا آقای وزیر با رؤسای 
دانش��گاه ها در سال جدید داشتند فرمودند ما بورسیه های داخل کشور 
خودمان را در س��طح تحصیلات تکمیلی افزایش داده ایم. به این علت 
بوده اس��ت که م��ا افزایش جذب هیئت علمی در دانش��گاه های داخل 
کش��ور را داش��ته ایم. مثلا در دانشگاه خواجه نصیر ما 78 نیروی جوان 
استخدام کرده ایم. این ها را همه از دانشگاه های خوب و برتر کشور جذب 
کرده ایم وقتی این افزایش بورسیه ها را داشته باشیم از آن طرف کاهش 
بورس��یه های خارج از کشور را داریم. مقام وزارت فرمودند حتی آنهایی 
که الان داریم به خارج بورس می کنیم به آنها دقیقا می گوییم نیاز آینده 
کشور چه است و آن ها باید گزارش بدهند. لذا نظر بنده این است که یک 
تابو و یک عدم باوری که در دهه های گذشته در بین دانشگاه های ایران 
که ما نمی توانیم تحصیلات تکمیلی داش��ته باشیم یا اگر داشته باشیم 
استادهای ما بیشتر از یکی، دو تا نیستند همین استاد می رفت خارج 
از کش��ور در کشورهای شرق آس��یا، خاورمیانه و یا دیگر کشورها مثل 
کانادا یا آمریکا، 8 تا، 9 تا دانش��جوی ارشد و دکتری به او می دادند اما 
این در ایران یک تابو و یک عدم باور بود. الحمدلله این شکست. ما الان 
اس��اتیدی داریم که 5 تا، 6 تا دانشجوی دکتری و 7 تا، 8 تا دانشجوی 
ارشد دارند تربیت می کنند و این خودباوری باعث شد آن هدفی که نظام 

مقدس جمهوری اسلامی دارد بتوانیم سریع تر به آن برسیم.
واقع��ا جای��گاه علمی کش��ور همان اس��ت ک��ه  حض��رت آقا در 
صحبت هایش��ان فرمودند. من هم عرض می کنم کمتر کشوری در دنیا 
اس��ت که ماهواره را به صورت کامل خودش بس��ازد ما به خاطر اینکه 
تحریم بودیم ماهواره را خودمان ساختیم. ما انرژی هسته ای را خودمان 
می س��ازیم، س��لول های بنیادی را خودمان فعالیت می کنیم.  واقعا این 
بی انصافی اس��ت اگر کسی آگاهانه تشکیک کند در این جایگاه علمی، 

وقتی خود حضرت آقا این جایگاه را برجسته می کنند.

خودباوری یا خودباختگی 
مسئله این است!

* دکتر مسلمی مدیر 
کل بورس: ما نباید 
این قدر خودمان را 

مغرور بکنیم که
 می توانیم !

دکتر مسلمی مدیر کل بورس : دانشجویانی که 
می روندآنطرف وقتی می آیند میگویند پس می 

شود با دانشجو هم خوب برخورد کرد 
کیهان: ولی روابط استاد ودانشجوی ما هم که 

بسیار خوب وانسانی است. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : نه هیچی نداریم! 

فقط در حد یک سلام علیک و مخلصم بین 
دانشجو و استاد وجود دارد!

دانش�جو   اع�زام   
تواند س�بب اشاعه  می 
فرهنگ  آمریکایی بشود.
دکت�ر مس�لمی مدی�ر 
کل بورس : فکر نکنید 
ک�ه هم�ه فرهن�گ ها 
بد اس�ت.اگر اینجوری 
فکرکنی�د  بخواهی�د 
است  همین  مملکتمان 
که می بینید!فرهنگ ها 

کجایش بد است؟

کاری که شما می گویید خوب است. 
یعنی بررس�ی تطبیقی این طرف با 
آن طرف  این که نیازی به استفاده از 
بورس ندارد.چون اگر قرار اس�ت آن 
طر ف را بشناس�یم هم آثار نویسنده 
هایشان است هم آثار خود کسانی که 
در فلسفه بوده اند  هم انگلیسی اش و 
هم فارسی اش است می توانند مطالعه 
کنند بررس�ی کنند مناب�ع خودمان 
است و می توانند تطبیق هم بکنند. 

گفت وگوی تفصیلی با دکتر حسن مسلمی مدیرکل اداره بورس و دانشجویان خارج از کشور:

می توانیم
 از دانشجویان 

کشورهای 
دیگر پذیرش 

کنیم

امام خمینی)ره(:
جوانان عزیز ما که سرمایه های میهن هستند باید بدانند که 
»رفتن به غرب و ش��رق« برای آموختن علوم مختلف آنان را از 
رس��یدن به »مقصود« که استقلال و آزادی است، باز می دارد و 

وابسته ترشان خواهد نمود. )صحیفه امام، ج18، ص340(
امام خمینی)ره(: 

دولت و ارتش باید کوش��ش کنند که دانش��جویان متعهد 
را در کش��ورهایی که صنایع بزرگ پیشرفته را دارند و استعمار 
و اس��تثمارگر نیس��تند بفرستند؛ و از فرس��تادن به »آمریکا« و 
»شوروی« و »کشورهای دیگر« که در مسیر این دو قطب هستند 
احتراز کنند، مگر ان ش��اءالله روزی برس��د که این دو قدرت به 
اشتباه خود پی ببرند؛ و در مسیر انسانیت و انسان دوستی و احترام 
به حقوق دیگران واقع ش��وند. یا ان شاءالله مستضعفان جهان و 
ملت های بیدار و مسلمانان متعهد، آنان را به جای خود نشانند. 

)صحیفه امام، ج21، ص434(
مقام معظم رهبری:

»به شما عرض می کنم که این قضیه [اعزام دانشجو به خارج] 
زیر سؤال است نه از طرف افراد بی سواد بلکه از طرف قله های فکر 
و اندیشه دانشگاهی در کشور زیر سؤال است. بخصوص کسانی 
که به آمریکا می روند. من نسبت به این قضیه دچار تردیدم. بحث 
کنید. ازنظر من اصل این قضیه زیر سؤال است. اگر می خواهید 
این کار ادامه پیدا بکند باید برایش استدلال کنید. واقعاً اگر فکر 
می کنید که این کار باید ادامه پیدا کند باید شما استدلال درستی 
بیاورید و الا جلوی آن گرفته خواهد شد.« )بیانات رهبر معظم 

انقلاب در جمع مسئولان وزارت علوم، 1375(

کیفیت آموزش عالی ما  
بی نظیر است

 یک تابو و یک عدم باوری  در دهه های 
گذشته در بین دانشگاه های ایران پدید 

آمده مبنی بر اینکه  ما نمی توانیم تحصیلات 
تکمیلی داشته باشیم یا اگر داشته باشیم 
استادهای ما بیشتر از یکی، دو تا نیستند .

شدند سال 74 رفتند .
 آن ک�ه مهندس�ی ها 

بودند .
دکتر مس��لمی مدیر کل بورس : 
باهم رفتند هم علوم انسانی هم مهندسی
 من یادم اس�ت که در 
سال 72 بورسیه علوم انسانی قطع 
شد.فکر می کنم زمان مسئولیت  
آقای دکتر سلیمانی بود خبرش در 
آرشیو رس�انه ها وازجمله کیهان 

موجود است. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : نه 
نه ما آدم داریم که  سال 72 فرستادند
 حالا لابد خلاف قانون 
ک�رده اند چون چی�زی که اعلام 
کردن�د این بودکه بورس�یه علوم 
انسانی قطع ش�ده است. مصوبه 
خودش�ان بوده است . به هر حال 
فکر می کنم ادامه این کار واعزام 
دانش�جو ب�ه خص�وص در علوم 
انسانی  اشاعه فرهنگ  آمریکایی 

است !
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : فکر 
نکنید که همه فرهنگ ها بد است.اگر 
اینجوری بخواهید فکرکنید مملکتمان 
همین است که  می بینید .فرهنگ ها 
کجایش بد اس��ت . منظورم فرهنگ 
استکباری نیس��ت آن لعنت براشون 
اص��لا این نوع فرهن��گ را پرت کنید 
بیرون! مث��لا در ژاپن وقتی که مغازه 
طرف چیز می ش��ود نمی روند داخل 

مغازه جنس هایشان را بزنند.
 مگ�ر در ایران اینگونه 

نیست؟ 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 

حالا در ایران هم شاید باشد!
 در همین زلزله ورزقان 

کل مغازه طرف سالم بود.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 

ان شاالله که این طور باشد 
 م�ا ب�ه مرات�ب صد 
براب�ر بهتر از آن ج�ا در اینجا 
داریم منتهاخودمان را تقویت 

نمی کنیم. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
تا شما چیزی را نبینی یاد نمی گیری. 

بدهیم . ش�مابه همین دانش�گاه 
امیرکبیر سر بزنید ببینید بچه ها 

چه تولیداتی دارند.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
پایینش را هم می فرستیم بالایش را 
هم می فرستیم ! شما رفته اید هایتک 

. اینجوری نگویید.
من می گویم فقط به هایتک نیاز 
نداریم بلکه به مدیوم تک و لاوتک هم 
نیازداریم.به همه این ها ما نیاز داریم!

 ولی ما با روسای دانشگاهها 
واساتید زیادی صحبت کرده ایم 
آنها چیزی غیر از این می گویند!

دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
ولی ما رسیده ایم به اینجا که به تمام 
تکنولوژی ها فناوری ها از پایین تا بالا 

احتیاج داریم !
 این ما چه کسی است 
آقای دکتر!؟ وبعد همه را هم باید 

از خارج باید وارد کنیم ؟!. 
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : نه 
همه را نمی گویم وقتی زور می زنی 100 
نفر را می فرستیم خارج برای اینکه ما 
آن دستگاه و امکاناتی که آن ها دارند 
نداریم الانه هر سال دانشجویان حتی 
دانش��جویان دکتری داخلی خودمان 
هم تا می رس��د به آزمایش��ش  شش 
ماه می رود  تماما معتقدند که دانشجو 
باید شش ماه برود به خارج از کشور! 
 این سنت غلطی است 
که ش�ما گذاش�ته اید و گرنه در 
اغلب موارد ضرورتی ندارد شما 
که مسئول گردشگری نیستید!  
رئیسان دانشگاه های خودمان 
که صحبت می کردیم این ها 
معتقدند که واقعا هم می شود 
ما نمونه های�ش را هم داریم 
و می بینیم. دانش�گاه هایی 
مثل تربیت مدرس و ... وقتی 
این گونه اس�ت و آن ها هم 
دانشهای سطح بالایشان را 
به ما نمی دهند پس چرا باید 

دانشجو بفرستیم؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 

می دهند همه چیز هم می دهند !
 م�ن مثال�ی م�ی زنم 

بورس آن کشورها می کنیم؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : ما 
باید بچه هایمان را بیمه کنیم . تا وقتی 
می رود آنجا وقتی برمی گردد بهتر از 
رفتنش باشد. مگر ما” بز” هستیم که 
بگذاریم بچه ه��ای ما بروند و تبدیل 
بشوند به آنها؟! خدمتی که آن طرفی ها 
می کنند به کش��ورمان به مراتب خیلی 
بهتر از کسانی هستند که در داخل درس 
می خوانند. اص��لا داخلی ها نمی دانند 
“گاورمن��ت” چیه!؟ نم��ی دانند که با 

مردم چطور باشند! 
 ول�ی هم�واره عکس 
این را شاهد بودیم وواقعا خدمات 
میلیون هافارغ التحصیل داخلی به 
کش�ور غیر قابل انکارهست . این 
صحبت شما هم نشان از توجه وافر 
به غرب و بی توجهی به متخصصان 

داخلی دارد.
_ چرا چرا این طور فکر می کنید 
یعنی این قدر مردم خودمان را ضعیف 

می دانید؟!
نه آقای دکت�ر با انکار 
ص�رف نمی ش�ه موضوعی را حل 
کرد باید منطق ومصداق داش�ته 
باش�یم. بحث ما بر س�راین است 
که وقتی در حوزه علوم انس�انی 
منابع غنی ملی ودینی داریم  چه  
احتیاجی داریم ک�ه برویم خارج 
از کشور وش�اگرد آنها بشویم در 
علوم انس�انی ؟علوم انس�انی که 
مبان�ی آن در مخالف�ت کام�ل با 
فرهنگ وهویت ماس�ت. آیا یک 
رفتار اس�تاد ش�ما با شما توجیه 
خوبی برای این کار اس�ت؟ یعنی 
در اینجا هیچ استادی بادانشجوی 
خودش رفتار انسانی ندارد وماباید 
برای دیدن مصادیق رفتار انسانی 

به غرب برویم!؟
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : 
یک سری رش��ته هایی است که باید 
برویم  بش��ود.ماباید  تطبیقی مطالعه 
وهمان جا منابع این رشته را بخوانیم.

 خب مطالعات تطبیقی 
را هم همین جا می توان انجام داد . 
منابعش این جا پیدا می شود هم به 
منابع انگلیسی آن دسترسی داریم 

هم به منابع ترجمه شده آن.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس : نه 
خیر ! خیلی علوم تطبیقی است  فلسفه 
تطبیقی است حالا من خودم در علوم 
انسانی نیس��تم روانشناسی تطبیقی 
اس��ت .ما باید از این ط��رف بیاییم و 
بگوییم کسانی باید بروند که این قدر 
قوی باش��ند.که بروند آنجا که وقتی 
نماینده اسرائیل می آید در جلسه ای 
می خواهد با نماینده فلسطین بحث 
کند  بنشیند آن وسط و همه چیز را 

بریزد به هم!
 بل�ه اما ای�ن کار یک 
استاد مس�لط به موضوع است نه 
یک دانش�جو! لذا این اس�تدلال 
برای بورس درست نیست . چون 
بورس کارش این نیست. استدلال 
اصلی برای بورس این است که در 
خارج از ایران چیزی اس�ت که ما 
نداریم می فرس�تیم ک�ه برایمان 
بیاورند. این همان مصداق حدیث 
شریف نبوی اس�ت که دانش اگر 
در ثریا باش�د مردانی از پارس به 
آن دس�ت خواهند یاف�ت. اینجا 
اساس�ا بحث تبادل علمی نیست 
بحث عل�م آموزی اس�ت. تبادل 
بین اس�اتید ص�ورت می گیرد نه 

دانشجویان.
دکتر مسلمی مدیر کل بورس :نخیر 
تبادل علمی فقط این نیست بلکه نشان 
دادن چهره واقعی جمهوری اسلامی به 

خارجی هاست.
 خب این اس�تدلال زیر 
س�وال اس�ت.چون ما داری�م الان 
نتایجش را م�ی بینیم و این طوری 
نشده . اصلا فرض که بگوییم همین 


